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ПОГЛЯД РЭДАКТАРА

Наша газета стала размяшчаецца 
на партале http://kamunikat.org/ , дзе 
зацікаўленыя грамадзяне могуць яе 
спампаваць са старонкі: http://kamu-
nikat.org/poklicz_voli.html.
•	 Каб	 атрымліваць	 кожны	

нумар газеты «Поклiч Волi» 
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэтым.	 Калі	
не	 жадаеце	 атрымліваць	 газету,	 то	
патэлефануйце.
•	 Рэдакцыя	 «Поклiч	 Волi»		

змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў выдання. Дзеля размяшчэння 
абвесткі	патэлефануйце	ў	рэдакцыю.
•	 Калі	 парушаны	 вашы	 правы	

спажыўца,	 працаўніка,	 то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	 абароне	
права	 і	 пошуку	 бясплатных	юрыстаў.	
Звяртайцеся на адрас газеты «Поклiч 
Волi».

ЭКАнОміКА

Карыстайцеся незалежным парталам твайго раёна: http://vicebskreg.by

Пасля Чарнобыля красавік стаў асаблівым месяцам у лёсе  Беларусі, але колькі тутэйшых людзей  усвядомілі 
трагізм здзейсненага? Адзінкі. Падаецца, што цывілізаваны свет зрабіў больш высноваў з трагічнай падзеі, 
чымся мы з вамі. Дарэчы, як і з усяго астатняга, што адбылося ў нашай прамінулай гісторыі. мала турбуе 
абывацельская абыякавасць, але шакуе інфантылізм тых, хто мусіў памятаць пра чарнобыльскую аварыю ўсе 
гэтыя гады. Памятаць і біць у званы. Але званы маўчаць. Такое ўражанне, быццам, робіцца ўсё, каб беларусы і 
Беларусь зніклі, як нацыя і дзяржава. нябачная радыяцыя нішчыць здароўе, а духоўны Чанобыль –  апошнія 
парасткі свабоды, без якой жыццё ператвараецца ў ягоную імітацыю і фізічнае існаванне. 

ЗвАны мАўЧАць

Сёлетні красавік таксама стаўся 
багатым на падзеі, але чаму навучыў нас 
гэты красавік? Пытанне рытарычнае. Калі 
ўжо Чарнобыль прайшоў міма тутэйшай 
свядомасці, то як могуць паўплываць на 
яе прысуд Ашмянскага суду, які прызнаў 
альбом “ Прэс-фота” экстрэмісцкім; 
арышты і суды над нейкімі “ дзіўнаватымі” 
апазіцыянерамі(“ …ну, чаго ім не 
хапае?”); турэмныя пакуты палітычных 
зняволеных ( паглядзіце наколькі вольна  
паводзіць сябе венесуэльская апазіцыя, 
і тады вы, мо, зразумееце, да якога стану 
вас давялі)…

Каб патлумачыць сэнс развагаў, 
спынімся на трох блізкіх падзеях: 
выбухуў Бостане 15 красавіка,страляніне 
звар’яцелага адмарозка 22 красавіка ў 
Белгарадзе і выбуху ў менскім метро 11 
кастрычніка  2011 году. Як для мяне, дык 
тут вельмі цікавымі падаюцца наступныя 
акалічнасці. Пасля затрымання бостанскі 
тэрарыст, нягледзячы на сапсаванае 
здароўе, адразу пачынае гаварыць: 
і становяцца зразумелымі і матывы 
здзейсненага, і планы, і псіхалагічныя 
аспекты. Карцінка склалася, як склалася 
яна і ў выпадку з нарвежцам Брэйвікам. 

А зараз звярніце ўвагу на нейкае 
жахлівае падабенства ў паводзінах 
менскіх выбухоўнікаў і белгарадскага 

стралка. Памятаеце, Канавалаў 
патлумачыў здзейсненае імкненнем 
дэстабілізаваць абстаноўку ў РБ. 
Патлумачыў і замоўк. Расеяц жа Памазун 
не стаў нічога й тлумачыць – ён проста 
маўчыць. Таму ў гэтых сіметрычных 
выпадках кожны складзе сваю карцінку 
і ніякага ўцямнага вытлумачэння, якое б 
было зразумелае кожнаму створана не 
будзе.

Ну, а зараз паглядзім на вынікі работы 
над памылкамі ў гэтых краінах. У чарговую 
гадавіну за дзень да двухгоддзя выбухуў 
менскім метро на сайце “ Свабоды” было 
размешчана відэа, на якім чалавек з 
вялікай сумкай без праблемаў трапляе 
ў падземку. Не, канечне, нейкія такія-
сякія меры, пра якія бальшыня не ведае, 
былі прынятыя, але яны не сталі часткай 
жыцця для тых, хто мусіць змяніць сваё 
стаўленне да аховы метро, дый не маглі 
стаць, бо ўвесь лад тутэйшага жыцця 
будуецца не на прафесіяналізме, а на 
паказухе.

Вы скажаце, што і амерыканцы не 
зрабілі высноваў пасля 11 верасня 2009-
га, раз не папярэдзілі выбухі ў Бостане, 
затое вось канадцы папярэдзілі( цягнік 
цэлы, рэйкі цэлыя, а самае галоўнае 
людзі жывыя).Не буду пераконваць, што 
ЗША – гэта не Беларусь і за кожным не 

дагледзеш. Скажу толькі наступнае: 
там памяняліся не толькі інструкцыі 
для адпаведных службаў, змянілася 
здумленне амерыканцаў, падзея была 
пераасэнсавана на ўсіх ўзроўнях 
амерыканскага грамадства праз усе 
віды мастацтва і СМІ. Нічога падобнага 
тут не адбылося і адбыцца не магло, 
бо тут прэвалюе здумленне людзей, 
якія вырашаюць задачы ўласнага 
выжывання, а не задачы яднання і 
выжывання беларускай нацыі ў цэлым.

Гляньце навокал: смецце паўсюдна. 
Пасля таго, як снег растаяў зямля 
паўстала засмечанай акуркамі, 
бутэлькамі і рознай іншай драбязой. А ў 
гэтым годзе навокал і зусім неяк так ужо 
шэра, асфальт пабіты, плітка на ходніках 
рассыпаецца, па-за цэнтральнымі 
вуліцамі на дарозе столькі выбоінаў, 
што сам чорт нагу зломіць. І гэта ў 
Віцебску! Што ужо казаць пра  Шуміліна, 
напрыклад.

Раней я неяк не мог уцяміць, чаму 
тут гэтак званы суботнік у красавіку? 
Зараз дайшло. І вы хочаце пры 
такім усеагульным стаўленні да 
банальнай чысціні жыць у небяспецы , 
дабрабыце без чарговага Чарнобыля і 
тэрарыстычных актаў? 

Рэдактар

СуПРАцьСТАЯнне

АПАЗіцыйныЯ 
АКцыі 

ЗАБАРАніЛі
мясцовыя дэмакратычныя 
актывісты падавалі тры заяўкі 
на імпрэзы, прысвечаныя памяці 
ахвяраў чарнобыльскай трагедыі 
— у трох раёнах гораду і ва ўсіх трох 
месцах, адмыслова вызначаных 
для масавых акцыяў раённымі 
адміністрацыямі.

Мітынгі, прысвечаныя памяці ахвяраў 
чарнобыльскай катастрофы, збіраліся 
арганізаваць кіраўнік абласной 
структуры руху «За свабоду» Хрыстафор 
Жаляпаў — у парку імя 30-годдзя ВЛКСМ, 
і кіраўнік абласной арганізацыі Партыі 
БНФ Леанід Аўтухоў — у Парку культуры 
і адпачынку чыгуначнікаў. Нават пікет у 
загарадным парку культуры і адпачынку 
«Мазурына», які рыхтаваў сябра КХП БНФ 
Ян Дзяржаўцаў, апынуўся пад забаронай.

Прычына адмоваў ва ўсіх адказах з 
раённых адміністрацыяў аднолькавая 
— гэта адсутнасць дамоваў з мэдыкамі і 
міліцыяй на абслугоўванне акцыі. Дамовы 
ўдалося заключыць толькі з камуналнікамі, 
астатнія адказныя структуры адмовілі 
заяўнікам на розных падставах.

Перашкодай  для арганізатараў акцыяў 
зноў стала невыканальнае рашэнне 
Віцебскага гарвыканкаму № 881, якое 
патрабуе папярэдне заключыць дамовы 
з мэдыкамі, камунальнікамі і міліцыяй. 
Спробы супрацоўніцтва з гэтымі 
структурамі аказаліся марнымі: у сакавіку 
віцебскія актывісты нават спрабавалі 
дамагчыся заключэння дамовы з 
цэнтральнай гарадзкой паліклінікай праз 
суд. Аднак Кастрычніцкі райсуд пастанавіў 
адхіліць скаргу кіраўніка абласной 
структуры руху «За свабоду» Хрыстафора 
Жаляпава, бо ўстановы, як высветлілася, 
маюць поўнае права адмаўляць у 
заключэньні дамоваў, абавязковых для 
актывістаў.

Пасля прыняцця рашэння Віцебскага 
гарвыканкаму № 881 у 2009 годзе ў 
Віцебску не было дазволена ніводнай 
масавай акцыі з ініцыятывы мясцовых 
апазыцыянераў. 

Ян Сведка

ФАКТы –РЭЧ уПАРТАЯ
Як цвердзіць статыстыка заработнай платы за першы квартал 2013 года віцебскі раён не трапіў ані ў  ТОП-10 
раёнаў с самой высокай зарплатай, ані ў ТОП-10 раёнаў с самай нізкай заработнай платай. Але вось ці наблізілася 
бальшыня ягоных  жыхароў да запаветных 500 даляраў і што на іх можна зараз набыць у параўнанні з нядаўнім 
мінулым даведацца, думаю, будзе цікава.

Адшукаць дакладную інфармацыю 
пра памер заработнай платы сярод 
розных катыгорый працоўных у  
раёне мне не ўдалося, але мяркую 
ён не вельмі розніца ад агульнага па 
краіне. 

У жыхароў Салігорска за год 
зарплата ў лютым у сярэднім выйшла 
на адзнаку ў 9 мільёнаў 148 тысячы 
рублёў. Праўда па выніках двух 
першых месяцаў года яна выглядае 
крыху больш сціплыя - 7.664.000. 
Гэта абсалютнае першае месца: 
Салігорцы па лічбах ў разліковых 
лістках абганяюць нават мінчукоў, 
у якіх за студзень-люты сярэдняя 
зарплата склала 5.774.000. 

Следам за Салігорскім раёнам ідзе 
Мінскі з заробкам у 5209000 рублёў. 
У жыхароў раёна  зарплаты раслі 
крыху больш павольна: за год рост 
склаў 28,4%. 

Замыкае тройку лідэраў Жлобінскі 
раён, і ў гэтым немалая заслуга 
Беларускага металургічнага завода. 
Як бы там ні было, жлобінцы за 
студзень-люты мелі ў сярэднім 
4747000 рублёў. 

А вось сярод ТОП-10 раёнаў з 
найгоршай зарплатай адразу – 
чатыры раёны Віцебскай вобласці: 
Браслаўскі, Шаркаўшчынскі, 
Шумілінскі і Ушацкі.   Браслаўскі 
- 2 853,32. Свіслацкі - 2 946,33. 
Слаўгарадскі - 2 959,54. Шаркаўшчынскі 
- 2 961,95. Шумілінскі - 2 984,96. Ушацкі 

- 2 987,57. Воранаўскі - 3 024,78. 

Чавускі - 3 025,19. Столінскі - 3 048,910. 
Мсціслаўскі - 3 049,3

Высновы ж пра ўзровень заробкаў 
у раёне можна зрабіць і з той 
інфармацыі, якая маецца: згодна 
з інфармацыяй, апублікаванай 
на сайце па працыўладкаванні 
JOB-BY.INFO,  УП ЖКГ Віцебскага 
раёна “ Вітрайкамгас” патрабуецца 
на пастаянную працу  кіроўца 
аўтамабіля з зарплатай у 2 мільёны 
500 тысячаў рублёў, больш за 
ўсё прапануюць вальшчыку леса 
– 4 мільёны, а ёсць на сайце і  
прапановы, якія пры сённяшніх 
коштах разглядаць можна хіба, 
што ад безвыходнасці – ну, вельмі 
смешныя зарплаты. 

Параўнаем  зараз, што можна 
было купіць на 500 даляраў чатыры 
гады таму і зараз.

У стодоларавай купюры сёння 
на 10 кілаграмаў мяса менш, чым 
у 2009. Страцілі сто даляраў за 
чатыры гады і 12 літраў гарэлкі. 
Менш амаль напалову сёння купім 
грэчкі, мяккага сыру і нават солі. 
Сёння напалову менш можна 
замовіць абедаў, чым у 2009 годзе. 
Чатыры стравы ў сталовай выраслі 
ў цане з даляра з чвэрцю да двух. 
Жанчыны праз чатыры гады ў 
ста далярах недалічыліся блузкі, 
пінжака, пары туфляў, двух сукенак 
і плашча. Выходзіць 500 даляраў 
ўчора – гэта зусім не тое, што 500 

долараў сёння.
Якаў Дрозд
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КРымIнАЛ

меДыцынА нОвыЯ ТЭхнАЛОГіі нА СЛужБе ЗДАРОўЯ
Як стала вядома, у распараджэнне лекараў віцебскага абласнога клінічнага анкалагічнага дыспансера паступіў лінейны 
паскаральнік часціцаў апошняга пакалення. мясцовыя медыкі першымі ў рэспубліцы будуць асвойваць методыку  
лячэння, якая дазваляе апраменьваць паражоныя ўчасткі арганізма на клеткавым узроўні.

Пры такім спосабе лячэння 
ўздзеянне на навакольныя  
тканкі  будзе зведзена  да  
мінімуму. У эксплуатацыю 
лінейны паскаральнік 
плануецца ўвесці ўжо ў траўні. 
У цяперашні час вядуцца 
наладачныя працы. Адзін з 
віцебскіх інжынераў для работы 
на такім комплексе прайшоў 
стажыроўку ў Еўропе.

Апарат коштам 5 млн. еўра 
быў набыты за кошт сродкаў 
рэспубліканскага бюджэту ў 
рамках рэалізацыі дзяржаўнай 
навукова-тэхнічнай праграмы 
«Новыя тэхналогіі дыягностыкі 

і лячэння». Праграма ўключае 
чатыры падпраграмы: 
"Сэрца і судзіны", "Хірургія", 
"Анкалогія", "Транспланталогія 
і рэгенератыўная медыцына", 
тэрмін яе рэалізацыі - 2011-
2015 гады.

Усяго па гэтай праграме ў 
абласны клінічны дыспансер 
паступіла дзевяць адзінак 
медабсталявання, у тым 
ліку камп'ютэрны і магнітна-
рэзанансны тамографы, 
рэнтгенаўскі стымулятар, 
клінічны  дазіметр, 
э л е к т р а к а р д ы ё г р а ф , 
эндаскапічнае  абсталяванне 

ГАДАвінА

ПРАТЭСТ 
СуПРАць 

БуДАўніцТвА 
АСТРАвецКАй 

АЭС 
ва ўгодкі Чарнобыльскай 
трагедыі, 26 красавіка, 
віцебскія сябры КхП 
БнФ Ян Дзяржаўцаў і 
віталь Каваленка (брат 
былога палітвязня Сяргея 
Каваленкі), правялі ў 
цэнтры горада акцыю 
супраць будаўніцтва АЭС у 
Беларусі.

Яны сталі побач з помнікам 
Машэраву з плакатамі, на якіх 
было напісана: «Будаваць АЭС 
без згоды народа можа толькі 
вораг Беларусі» і «Дыктатар, 
пабудуеш Астравец — пажнеш 
Чарнобыль». Прыблізна праз 
20 хвілінаў, калі яны ўжо 
згарнулі плакаты і збіраліся 
сыходзіць, да іх пад’ехалі 
супрацоўнікі Кастрычніцкага 
РАУС. І папрасілі паказаць 
ім змест інфармацыйных 
матэрыялаў, каб, па словах 
Дзяржаўцава, “паглядзець, ці 
няма там заклікаў да звяржэння 
дзяржаўнага ладу». 

Ян Дзяржаўцаў сцвярджае, 
што падчас размовы з 
прадстаўнікамі аховы 
правапарадку іх здымаў 
з машыны міліцэйскі 
відэаапэратар, а потым, 
да самага прыпынку 
транспарта, удзельнікаў 
акцыі суправаджалі некалькі 
спецназаўцаў.

Ян Сведка

АБСуРД меСЯцА «РАСейСКАЯ ГРАмАДЗКАСьць віцеБСКу» 
выСТуПіЛА СуПРАць КнЯЗЯ АЛьГеРДА 

Празь 5 гадоў пасьля прапановы абласной адміністрацыі ўсталяваць у віцебску помнік князю Альгерду раптам актывізавалася 
«расейская грамадзкасьць» — прынята рашэньне зьвярнуцца да ўладаў, каб гэтага помніка не было.

«Расейская грамадзкасьць», 
якая пратэстуе супраць 
усталяваньня помніка князю 
Альгерду — гэта «актывісты 
шэрагу арганізацый расейскіх 
суайчыньнікаў, прадстаўнікоў 
палітычных партый, казацтва, 
праваслаўнай грамадзкасьці і 
вэтэранаў вайны ў Аўганістане», 
перадае агенцтва REGNUM.

Князя Альгерда яны лічаць 
«літоўскім князем, знакамітым 
найперш уціскам і забойствамі 
яго праваслаўных сучасьнікаў, 
зьдзяйсьненьнямі шматлікіх 
вайсковых паходаў на Маскву». 
Таму вырашана зьвярнуцца да 
ўладаў, якія нібыта падтрымалі 
ініцыятыву, «высунутую ідэйнымі 
апанэнтамі». Бо «ўсталёўка 
гэтага помніка напярэдадні 
правядзеньня фэстывалю 
„Славянскі базар у Віцебску“ 
прывядзе толькі да пагаршэньня 
іміджу Беларусі ў Расеі».

Крытычныя заўвагі наконт 

усталёўкі помніка князю Альгерду 
ад імя «расейскай грамадзкасьці 
Віцебску» зьявіліся пасьля таго, 
як была абвешчана канкрэтная 
дата яго адкрыцьця — 26 чэрвеня 
2013 году, гэта традыцыйны 
«Дзень горада», прымеркаваны 
да ўгодкаў вызваленьня Віцебска 
падчас Вялікай Айчыннай вайны 
(26 чэрвеня 1944 г.)

Між тым, помнік князю 
Альгерду мусілі ўсталяваць у 
Дзень горада яшчэ ў 2013 годзе. 
Тады вялося пра ўстаноўку і 
яшчэ двух помнікаў у Віцебску 
— легендарнай княгіні Вользе 
і Аляксандру Неўскаму. Аднак 
яшчэ падчас абмеркаваньня 
праектаў помнікаў віцебская 
грамадзкасьць не падтрымала 
ідэю ўшанаваньня апошніх двух 
асобаў: Аляксандар Неўскі ня 
мае прамога дачыненьня да 
гісторыі гораду, а княгіня Вольга 
зьяўляецца заснавальніцай 
Віцебску толькі паводле 

нОвАЯ ПРЭЗенТАцыЯ 
“віцеБСКіх ЗАмКАў”

Арганізатары вечарыны ў Духаўскім кругліку 25 красавіка спалучылі дзве падзеі ў адной. 
Тут прэзентавалі новыя “віцебскія замкі” – буклет ігара цішкіна. на гэты раз выданне 
надрукавана па-руску. і сабралі разам патрыярхаў віцебскага краязнаўства – сябраў 
знакамітага клуба аматараў даўніны “узгор’е”, створанага ў красавіку 1986 года.

Гэтыя мужныя, апантаныя 
віцебскай гісторыяй людзі 
падзяліліся вельмі каштоўнымі 
ўспамінамі. Па сутнасці, 
жыхары сучаснага Віцебска, 
з яго адроджаным цэнтрам, 
многім абавязаны менавіта ім, 
узгорцам. У свой час яны ледзь 
не клаліся пад экскаватар, каб 
выратаваць нашыя помнікі-
пярліны. 

Першы раз “Віцебскія замкі” 
выйшлі ў 2003 годзе. Тады 
яны былі на роднай мове, 
прадаваліся ў кожнай кнігарні і 
з’яўляліся ледзь не настольнай 
кнігай усіх рупліўцаў 
роднай гісторыі. Зараз, праз 
дзесяцігоддзе, брашуру 
надрукавалі ўжо па-руску – на 
мове, “універсальнай для ўсіх 
жыхароў горада”, як прагучала 
на вечарыне. 

Пра “рэінкарнацыю” “замкаў” 
распавёў сам аўтар – гісторык, 
краязнаўца, археолаг, былы 
старшыня клуба “Узгор’е” Ігар 
Цішкін: “Праз 10 год наспеў 
час перавыдаць брашуру – 
літаратуры такога кшталту 
малавата. Бо з большага гэта 
выданне не навуковае, не 
энцыклапедычнае, а навукова-
папулярнае, разлічанае 
на людзей, якія цікавяцца 
гісторыяй свайго горада, і на 
турыстаў. Гэты буклет трошкі 

ГРАмАДЗЯнСКіЯ ініцыЯТывы

перапрацаваны, перакладзены 
на рускую мову і дапоўнены 
новымі ілюстрацыямі. Асобны 
дзякуй кіраўніцтву Цэнтра 
культуры “Віцебск” у асобах 
Радзівона Баса і Вольгі 
Сальнікавай(на жаль, гэта 
ўжо мінулае кіраўніцтва), якія 
падтрымалі гэты праект, інакш 
бы кніга проста не выйшла б. 
У брашуры добрая вёрстка, 
яна зроблена на добрым 
паліграфічным узноўні, і гэта 
заслуга рэкламнага аддзела 
Цэнтра культуры “Віцебск”. А 
камерцыйнасць гэтага праекта 
заключаецца ў тым, што гэту 
брашуру вы не набудзеце ў 
сетцы кнігагандлю, яна будзе 
прадавацца толькі ў Духаўскім 
кругліку.

Па словах узгорцаў, каб 
выратаваць Пакроўку ад 
знішчэння, ім даводзілася 
ледзь не стаяць там з пікетамі. 
А ў знакамітых суботніках 
клуба ўдзельнічала каля 300 
віцяблян. Непасрэдна на кожны 
прыходзіла па 40-50 чалавек. 

“Клуб “Узгор’е” ў культурным 
жыцці Віцебшчыны адыграў 
вялікую ролю. Але пра гэта 
зараз не любяць гаварыць. 
Калі асвячаўся Успенскі 
сабор, пра ўсіх ўзгадалі – пра 
патрыярха Аляксія ІІ, пра ўсіх 
кіраўнікоў Віцебска і рэспублікі. 

і інш Агульная сума сродкаў, 
накіраваных з рэспубліканскага 
і абласнога бюджэту на 
ўкамплектаванне медустановы 
новай тэхнікай, складае амаль 
Br125 млрд.

Адначасова з 
п е р а а с н а ш ч э н н е м 
анкалагічнага дыспансера 
вядзецца рэканструкцыя 
другога хірургічнага корпуса. 
Завяршыць усе работы 
плануецца да канца гэтага года.

За апошнія 10 гадоў узровень 
захворвання анкалагічнымі 
хваробамі ў Віцебскай вобласці 
павялічыўся больш чым на 20%. 

У структуры анказахворванняў 
на першым месцы знаходзіцца 
рак скуры (14,8%), на другім 
- лёгкага (10,3%), на трэцім - 
малочнай залозы (9,5%), на 
чацвёртым - рак страўніка і 
прадстатавай залозы (каля 
7 %). Смяротнасць жа ад 
анкалагічных захворванняў у 
рэгіёне паступова зніжаецца 
(у 2012 годзе - на 1,5%). 
Пяцігадовая выжывальнасць за 
10 гадоў павялічылася з 45% да 
56,8%. Вырасла і выявляемасць 
хворых на ранніх стадыях (63% 
- на I і II стадыях).

Ян Сведка

адной зь легендаў, якая, да 
ўсяго, супярэчыць рэальным 
гістарычным фактам.

Такім чынам, быў 
зацьверджаны толькі помнік 
князю Альгерду, сыну вялікага 
князя літоўскага Гедыміна, які 
пабраўся з дачкой віцебскага 
князя Яраслава і стаў ягоным 
наступнікам. І той праект 
некалькі разоў дапрацоўваўся, 
перш чым увасобіцца ў жыцьцё.

Для помніка ўжо зроблены 
пастамэнт — насупраць 
Уваскрасенскай царквы. І 
цяпер гэта — адзін з галоўных 
аргумэнтаў «расейскай 
грамадзкасьці»: агенцтва REG-
NUM паведамляе нават пра 
наяўнасьць нейкіх дакумэнтаў, 
«якія сьведчаць пра адмоўнае 
стаўленьне Беларускай 
праваслаўнай царквы да 
плянаў віцебскіх уладаў». 
Затое ўсталяваньне помнікаў 
Аляксандру Неўскаму і княгіні 

Вользе вітаецца «расейскай 
грамадзкасьцю», але рэалізацыя 
гэтых плянаў нібыта была 
«адкладзена віцебскімі ўладамі 
на няпэўны тэрмін пад ціскам 
празаходняй апазыцыі».

Абмеркаваньне пратэсту 
«расейскай грамадзкасьці 
актыўна вядзецца на інтэрнэт-
сайце «Народныя Навіны 
Віцебску». Аўтары допісаў 
згадваюць, што нядаўняе 
ўсталяваньне помніка былому 
патрыярху Маскоўскаму і ўсяе 
Русі Аляксію II на месцы загубы 
вуніяцкага сьвятара, сьвятога 
Язафата Кунцэвіча ўвогуле 
праводзілася без аніякага 
абмеркаваньня з грамадзкасьцю. 
А некаторыя лічаць, што зварот 
«расейскай грамадзкасьці» можа 
стацца падставай для таго, каб 
віцебскія ўлады адмовіліся ад 
ідэі ўсталяваньня помніка князю 
Альгерду. 

Паводле “ нашай нівы”

І толькі актывістаў “Узгор’я”, 
якім даводзілася змагацца з 
архітэктарамі і градской уладай, 
ледзь не біцца з імі, каб адстаяць 
гэты буданак, ніхто не ўзгадаў.

Тады ў горадзе сяброў клубу 
ўспрымалі, як нейкіх шпіёнаў, 
клерыкалаў, якія змагаюцца 
за помнікі, прычым помнікі 
культавыя. А ўзгорцы проста 
змагаліся за тое, каб пакінуць іх 
наступным пакаленням. 

Дабравешчанскую царкву 
аднавілі таксама з “падачы” 
клуба. У горадзе, славутым сваім 
мінулым, трэба было захоўваць 
усе яго атрыбуты: гісторыю, 
архітэктуру, ландшафт. Так 
вось з’явіліся “піраміды”, зусім 
ненатуральныя, і сапсавалі 
цэнтр горада”. 

На месцы Уваскрасенскай 
царквы хацелі зрабіць Дом 
моды ці вар’етэ.

“Дзейнасць “Узгорь’я” была 
досыць небяспечнай. Калі 
адбыўся ГКЧП, 42 прозвішчы 
ўзгорцаў увайшлі ў спіс 
Камітэта дзяржаўнай бяспекі. І 
насупраць кожнага значылася 
– “удзельнічаў у клубе “Узгор’е”. 
На жаль, зараз такой суполкі, 
якая б турбавала грамадскасць 
і ўлады ў Віцебску няма.І гэта 
мусіць турбаваць усе здаровыя 
сілы горада.

Якаў Дрозд

нА ЛецішЧАх КРАДуць
13 красавіка ў 18 гадзін 30 хвілінаў у віцебскі РАуС звярнуўся 
жыхар віцебска 1959 года нараджэння, які паведаміў аб 
дасканалай невядомымі ў яго дачным доме крадзяжы.

Заяўнік паведаміў, што ў 
перыяд з 20 снежні 2012 г. па 5 
красавіка г.г. неўпаўнаважаныя 
злачынцы, выставілі аконную 
раму і праніклі ў будынак дачы, 
размешчанай у вёсцы Ільічоўка. 
Зламыснікі здзейснілі крадзеж 
дарожнага ровара і прадуктаў 
харчавання. Шкода склаў 1 

млн. 25 тыс. рублёў. Папярэдне 
ўстаноўлена, што злачынства 
здзейснілі непрацуючыя 
жыхары Лёзненскага раёна 1990 
і 1970 года нараджэння, абодва 
раней судзімыя. 15 красавіка 
ОСК ўзбуджана крымінальная 
справа па арт. 205 ч. 2 КК.

Ян Сведка

БыЛы нАмеСніК ДыРЭКТАРА 
«віцЯЗЯ» вінен Br32 мЛРД.

віцебскі абласны суд прызнаў Аляксея жукоўскага 
вінаватым у атрыманні буйных хабараў, злоўжыванні 
службовымі паўнамоцтвамі і крадзяжы.

Як паведамляе БТ, “ былы 
кіраўнік яшчэ ў 2005 годзе 
стварыў злачынную групу, у 
якую ўваходзілі два змоўшчыка 
з ліку работнікаў завода і 
камерцыйны прадстаўнік 
замежнай кампаніі. 
Створаная група рэгулярна 
на працягу двух гадоў нібыта 
выйгравала тэндэры на 
пастаўку камплектуючых 
для тэлевізараў. Па 
завышаным кошце купляліся 
камплектуючыя і пастаўляліся 
на «Віцязь», за што Жукоўскі 
неаднаразова атрымліваў 
адкаты. У далейшым, калі 
збіраліся тэлевізары на 
«Віцязі», праз камерцыйныя 
структуры яны накіроўваліся 
для рэалізацыі ў Расійскую 

Федэрацыю без дагавораў 
і перадаплаты. Наяўныя 
грошы здымаліся праз 
і л ж э п р а д п р ы м а л ь н і ц к і я 
структуры і размяркоўваліся 
паміж усімі ўдзельнікамі 
групы”.

Тэлевізарамі з нізкім коштам 
нагандлявалі амаль на Br80 
млрд. Шэрую «схему» выявілі 
ў 2006 годзе, але чыноўніку 
ўдалося схавацца. І толькі 
праз пяць гадоў міжнароднага 
вышуку Жукоўскага этапавалі 
ў Беларусь.

Па рашэнні суда Жукоўскі не 
толькі адправіцца ў калонію, 
але і павінен будзе пакрыць 
былому працадаўцу Br32 
млрд.

Ян Сведка
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нАшА “СЯБРОўКА”

РАСіЯ БуДЗе шАнТАжАвАць 
БеЛАРуСь ПАСТАўКАмі нАФТы
Урад Расіі падрыхтаваў ліст беларускаму боку пра нежаданне 
ўзгадняць павелічэнне паставак нафты на беларускія НПЗ у 
трэцім і чацвёртым кварталах 2013 года. Прычына гэтага — 
у невыкананні Мінскам умоў па вяртанні ўзгодненага аб'ёму 
нафтапрадуктаў, вырабленых з расійскай нафты, а таксама 
ў зацягванні рэалізацыі сумесных інтэграцыйных праектаў.

У прыватнасці, "нафтавы 
ўльтыматум" Расіі датычыць 
зацягвання стварэння 
сумеснага прадпрыемства 
паміж расійскім КамАЗам і 
беларускім МАЗам, продажу 
"Гродна Азота", Мінскага 
завода колавых цягачоў і гэтак 
далей, паведамляюць "Вести" 
са спасылкай на крыніцу ў 
расійскім урадзе.

 "Лукашэнка ўвесь час набівае 
цану, але на свае заявы аб тым, 
што ён нічога не аддасць і не 
прадасць, ён выкліча рэакцыю 
ў адказ з боку Расіі", — заявіў у 
сваю чаргу гендырэктар Фонду 
нацыянальнай энергетычнай 
бяспекі Расіі Канстанцін Сіманаў, 
адзначыўшы, што рана ці позна 
пытанне з прыватызацыяй 
беларускіх актываў Расія 
вырашыць.

Як паведамляў “Тэлеграф”, 
прэзідэнт Беларусі Аляксандр 
Лукашэнка 19 красавіка ў 
сваім штогадовым пасланні да 
народа, кажучы аб праблемах 
прыватызацыі, заявіў, што 
таргі па продажы кантрольных 
пакетаў акцый буйных 
беларускіх прадпрыемстваў 
павінны праходзіць адкрыта, а 
не "ў кулуарах".

 Кіраўнік дзяржавы адзначыў, 
што ён заўсёды высвятляе 
ў патэнцыйных пакупнікоў, 
што яны могуць прапанаваць 
беларускай эканоміцы, што 
атрымае беларускі народ ад 
аб'яднання МАЗа з КАМАЗам, 
бо часам аказваецца, што 
некаторыя "замежныя 
інвестары хочуць разваліць 
МАЗ, каб не было канкурэнцыі".

 telegraf.by

ЭКАнАміЧнАе РАЗвіццё

РАСеЯ ПАСТАвіЛА ДыЯГнАЗ 
БеЛАРуСКАй ЭКАнОміцы

 у першым квартале рост вуП склаў 3,5% у параўнанні з 
аналагічным перыядам мінулага года. Па выніках года 
беларускі ўрад мае намер выйсці на куды больш высокія 
тэмпы (славутыя 8,5%) росту. у той жа час Расія лічыць, што 
магчымасці эканамічнай мадэлі Беларусі абмежаваныя, 
і прагназуе на перыяд да 2030 года адносна невысокія 
тэмпы яе росту.

Расейскі погляд на 
беларускае будучыню

Па дадзеных за першы 
квартал, аб'ём беларускага ВУП 
у студзені-сакавіку склаў 123,3 
трлн. рублёў, і павялічыўся ў 
параўнанні з першым кварталам 
2012 года ў супастаўных цэнах 
на 3,5%.

Першы квартал і ў 
мінулым годзе даваў таксама 
абнадзейлівыя паказчыкі (рост 
ВУП у студзені-сакавіку 2012-
га склаў 3%), аднак па выніках 
года, нагадаем, эканамічны 
рост знізіўся да 1,5%.

Як будзе ў гэтым годзе? 
Прагнозы існуюць розныя. 
Аднак у расійскім урадзе не 
чакаюць высокіх паказчыкаў 
эканамічнага росту ў Беларусі.

«Ва ўмовах адсутнасці 
ўздзеяння знешніх і ўнутраных 
шокаў магчымасці росту 
беларускай эканомікі да 
2030 года ацэньваюцца 
каля 4 адсоткаў», - 
гаворыцца доўгатэрміновым 
прагнозе, які падрыхтавала 
Мінэканамразвіцця Расіі.

А вось у Казахстане, які 
таксама ўваходзіць у АЭП, 
сярэднегадавыя тэмпы 
эканамічнага росту, паводле 
ацэнак Мінэканамразвіцця, 
могуць быць вышэй. На думку 
спецыялістаў расійскага 
міністэрства, у выпадку развіцця 
несырьевой прамысловасці 
сярэднегадавыя тэмпы росту 
эканомікі Казахстана будуць 
складаць каля 5,5%.

Паказальна, што прагнозы 

экспертаў па развіцці эканомікі 
ў Казахстане практычна 
супадаюць з афіцыйнымі, а вось 
па Беларусі, карціна, як бачым, 
зусім іншая.

Прагнозныя паказчыкі па 
росту ВУП, запланаваныя 
беларускім урадам, істотна 
адрозніваюцца ад тых ацэнак, 
якія прыводзяць эксперты 
міжнародных арганізацый.

«Прагнозы не супадаюць, так 
як мы неадэкватна ацэньваем 
свае магчымасці. Беларускі бок 
зыходзіць з таго, што прадукцыя, 
якую мы вырабім, знойдзе 
збыт. У той жа час эксперты 
міжнародных арганізацый 
будуюць прагнозы, зыходзячы 
з попыту на прадукцыю. 
Павелічэння попыту на 
традыцыйныя тавары, якія мы 
вырабляем, сёння няма. Таму 
заканамерна, што складскія 
запасы ў Беларусі растуць 
», - тлумачыць нестыкўку 
афіцыйных прагнозаў Беларусі 
з ацэнкамі міжнародных 
арганізацый намеснік старшыні 
Беларускай навукова-

прамысловай асацыяцыі 
Георгій Грыц.

Як бачым на табліцы 
вышэй, і Сусветны банк, і 
Міжнародны валютны фонд, 
і цяпер Мінэканамразвіцця 
Расіі прагназуюць патэнцыйна 
магчымы рост беларускай 
эканомікі на ўзроўні не вышэй 
за 4%.

(скарочана) 
Дзмітрый ЗАЯц

naviny.by

нАшА БуДуЧынЯ

КРАінА ГуБЛЯе СвОй СувЭРЭніТЭТ
 Лідэры апазыцыйных партыяў і рухаў настойваюць на нэўтральным статусе Беларусі, 
які запісаны ў Канстытуцыі.

На сустрэчы ў Менску з 
Аляксандрам Лукашэнкам 
міністар абароны Расеі Сяргей 
Шайгу паведаміў пра намер 
Расеі разьмясьціць у Беларусі 
сваю авіяцыйную базу. Сёлета 
плянуецца разьмясьціць 
першае дзяжурнае зьвяно 
баявых зьнішчальнікаў. Да 
таго ж, паводле дамоўленасьці 
Лукашэнкі і Пуціна ўжо ў 
2014 годзе Расея паставіць у 
Беларусь чатыры дывізіёны 
«С-300» для абароны 
паветранай прасторы, 
перадае радыё "Свабода".

Старшыня Руху «За Свабоду» 
Аляксандар Мілінкевіч лічыць 
гэтыя дамоўленасьці вялікай 
небясьпекай для Беларусі. На 
яго думку, гэта не ўмацаваньне 
абароназдольнасьці, а 
пагроза. Бо Беларусь павінна 
захоўваць статус нэўтральнай 
дзяржавы, як гэта запісана ў 
Канстытуцыі:

«І нам ваенныя блёкі, 
асабліва сёньня, абсалютна 

непатрэбныя. Але гэта 
расплата за тое, што мы 
маем падарункі ў выглядзе 
танных нафты і газа, расейскія 
рынкі даступныя. Не бывае 
бясплатных падарункаў у такіх 
адносінах. Таму я лічу, што гэта 
вельмі кепска. Асабліва мяне 
зьдзіўляюць словы Шайгу 
пра тое, што гэта праявы 
братэрскіх пачуцьцяў, і яны 
зьбіраюцца бараніць. Таму гэта 
проста рэалізацыя маскоўскага 
пляну па ўмацаваньні ваеннай 
магутнасьці. На жаль, краіна 
губляе свой сувэрэнітэт. І 
эканамічны, калі прадае адной 
краіне сваю эканоміку. А 
палітычны вось такімі крокамі. 
На жаль, пагроза вялікая».

Партыя Беларускага 
Народнага Фронту выступіла 
са зваротам, асноўнай тэзай 
якога тое, што расейскія 
зьнішчальнікі на нашай 
зямлі — пагроза для кожнага 
беларуса. Працягвае старшыня 
партыі БНФ Аляксей Янукевіч:

«Разьмяшчэньне на 
тэрыторыі Беларусі расейскіх 
вайсковых базаў ня толькі 
супярэчыць нацыянальным 
інтарэсам і Канстытуцыі 
Рэспублікі Беларусь, як 
нэўтральнай дзяржавы, але і 
ставіць пад пагрозу бясьпеку 
кожнага беларуса.

Расея перайшла да 
адкрытых, непрыхаваных 
дзеяньняў, скіраваных на 
ператварэньне Беларусі ў 
буферную зону па абароне 
сваіх інтарэсаў. Як шмат разоў 
бывала за апошнія 200 гадоў, 
Крэмль хоча за кошт жыцьцяў 
беларусаў гарантаваць свой 
спакой і бясьпеку.

Мы не пакінем гэтую 
справу і будзем усімі 
даступнымі негвалтоўнымі 
сродкамі пратэставаць 
супраць разьмяшчэньня 
расейскіх зьнішчальнікаў на 
беларускай зямлі і супраць іх 
знаходжаньня ў беларускім 
небе».

СвАБОДу ПАЛіТвЯЗнЯм!

ПАЛіТвЯЗні і "КРымінАЛьніКі"
Для Лукашэнкі пытанне палітвязняў важна таму, што яно пра яго прэстыж, і таму, што яно 
пра Беларусь, якой ён кіруе. Для  еўрасаюза яно важна таму, што яно пра яго, еўрасаюза, 
прэстыж, што для яго значна важней, чым Беларусь.

Падчас нядаўняга візіту 
ў Хойніцкі раён Аляксандр 
Лукашэнка ў чарговы раз 
паўтарыў сваю любімую мантру 
пра палітвязняў: маўляў, хто 
такія, ведаць ня ведаю, ў нас і 
артыкулаў палітычных няма, 
ўсе сядзяць за крымінальныя 
злачынствы. Насамрэч гэтая 
дэмагогія мае ўжо сталы век, 
менавіта тое самае казалі 
савецкія і іншыя камуністычныя 
правадыры аб зняволеных 
сацыялістычных гулагаў.

Але Лукашэнку, відаць, 
вынаходніцтва вельмі 
падабаецца, на нядаўняй прэс-
канфэрэнцыі ён разыгрываў той 
жа спектакль, адказваючы на 
пытанне журналісткі з «Нашай 
нівы». Зразумела, то чыстая 
гульня на публіку, наўрад ці сам 
прэзідэнт ці, напрыклад, міністр 
Макей валяюць такім чынам 
дурня з заходнімі партнёрамі. 
Тым ня менш у інфармацыйнай 
плашчыні свае законы і байку 
пра «крымінальнікаў», мяркую, 
мы пачуем яшчэ не раз. Між тым 
ёсць адказ, які гэтую дэмагогію 
прыбівае.

Якія такія палітвязні? А 
дакладна такія ж, якія былі ў 
2008 годзе. Зараз палітычных 
артыкулаў няма? Дык і тады не 
было. Здзьвіжкоў, Дашкевіч, 
Клімаў, Парсюкевіч, нарэшце, 
Казулін былі банальнымі 
крымінальнікамі? Дык чаго ж 
іх тады вызвалялі да тэрміну? 
І хіба ўсе яны пісалі прашэнні 
аб памілаванні? А ці можна 
паглядзець на прашэнне, 
напрыклад, Казуліна? Калі 
тады можна было вызваліць 
названых «крымінальнікаў», 
чаму немагчыма зараз? Можа 
прычыны таго ў беларускай 
улады і ёсць, але яны абсалютна 
не звязаныя са статусам 
зняволеных, вызвалення якіх 
дамагаецца Захад — гэты статус 
зараз дакладна такі ж, якім быў 
тады, да жніўня 2008 году.

Хоць не выключана, што гэтыя 
пэрлы красамоўя — насамрэч 
падрыхтоўка свайго электарату 
якраз да хуткага вызвалення 
палітвязняў. Гэта, як бы там ні 
было, саступка і ёсць жаданне 

яе як мага лепш 
з а в у а л я в а ц ь , 
падаць адпаведнае 
патрабаванне, як 
дзіўны капрыз 
заходніх палітыкаў, 
а крок афіцыйнага 
Мінску насустрач — 
як праяву незямной 
дабрыні кіраўніка 
дзяржавы.

Але застаецца 
п р а б л е м а 
р э а б і л і т а ц ы і . 
Вызваленне можна 
п а т л у м а ч ы ц ь 
вярхоўнай дабрынёй і 
гуманнасцю, рэабілітацыя — 
гэта прызнанне невінаватасці 
зняволеных ад пачатку, 
прызнанне ў самым спрыяльным 
для ўладаў выпадку судовай 
памылкі. Тут захаваць твар 
значна больш складана, калі 
наогул магчыма.

Але і другі бок знаходзіцца 
дакладна ў такой жа сітуацыі. 
Тут ёсць, зразумела, і маральная 
логіка — рэабілітацыя 
цяперашніх палітвязняў дае 
пэўную гарантыю, што іх месца 
ў хуткім часе не зоймуць новыя. 
Але непараўнальна большае 
значэнне мае тое, што  Еўрасаюз 
паставіў на гэта свой прэстыж.

Еўрасаюз не заяўляў, 
напрыклад, што не будзе мець 
ніякіх справ з Масквой ці Пекінам, 
пакуль тыя не вызваляць, 
скажам, Міхаіла Хадаркоўскага 
ці Лю Сяобо — лаўрэата 
Нобелеўскай прэміі міру за 2010 
год. Таму Еўропа без асаблівых 
пакутаў сумлення і палітычных 
стратаў і можа падтрымліваць 
з РФ і КНР шчыльныя рабочыя 
адносіны, адно заклікаючы пры 
выпадку да вызвалення гэтых 
асобаў. Маглі і да беларускіх 
палітвязняў паставіцца гэтак жа. 
Доўгая размова, чаму паставіўся 
інакш, але зараз гэта насамрэч 
другасна. А першасна — той 
факт, што паставіліся так, як 
паставіліся.

Варта сказаць, што беларускія 
палітыкі — прычым як з боку 
ўлады, так і з боку апазіцыі — часам 
не ўсведамляюць практычна, 
што Еўрасаюз, ЗША, Расія вядуць 

глабальную палітыку. Вось у 
заяве Някляева-Мілінкевіча-
Янукевіча ўтрымліваецца 
заклік да Еўропы скасаваць 
у аднабаковым парадку візы 
для беларусаў. Выдатная ідэя, 
але яе ініцыятарам, відаць, 
не прыходзіць у галаву, што 
зрабіўшы гэта, Еўрасаюзу будзе 
надзвычай цяжка тлумачыць, не 
толькі, скажам, Азербайджану 
і Расіі, але найперш Алжыру і 
Марока, чаму такі шчодры жэст 
ня робіцца ў адносінах да іх, і 
чым яны горшыя за Беларусь.

Сітуацыя з беларускімі 
палітвязнямі для Еўрасаюзу ў 
нечым падобная. Паўтаруся, 
няважна ўжо насамрэч, чаму 
Брусель палічыў патрэбным 
жорстка звязаць нармалізацыю 
адносін з Мінскам з лёсам 
палітвязняў. Але за паводзінамі 
ЕС глядзіць шмат уважлівых 
вачэй на ўсіх кантынентах. І калі 
раптам высветліцца, што слова 
Еўрасаюзу нядорага каштуе ў 
адносінах з краінай, пра існаванне 
якой на тых кантынентах можа і 
не падазраюць, то для Еўрасаюзу 
гэта можа мець непрыемныя 
наступствы ў самых нечаканых 
месцах планеты. І наяўнасць 
гэтага мэханізму ўраўноўвае 
стаўкі: для Лукашэнкі пытанне 
важнае і таму, што яно пра яго 
прэстыж, і таму, што яно пра 
Беларусь, якой ён кіруе.

Для Еўрасаюзу яно важна таму, 
што яно пра яго, Еўрасаюза, 
прэстыж, што для яго значна 
важней, чым Беларусь.

Юры Дракахруст
Радыё "Свабода"
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ЧАРнОБыЛьСКі шЛЯх - 2013 шЛЯху не хАПАе не ТОЛьКі ўДЗеЛьніКАў...
магчыма, мелі рацыю беларускія "зялёныя", калі крытыкавалі падрыхтоўку да "Чарнобыльскага шляху" і казалі, што ён ператварыўся ў дрэнны працяг 
Дня волі. Кажуць, горш было толькі на мінулагоднія "Дзяды".

Цяпер яшчэ не зразумела, 
што адыграла сваю ролю ў тым, 
што традыцыйна масавая акцыя 
апазіцыі, да таго ж прызваная 
яднаць увесь народ, прайшла 
з такой малой колькасцю 
ўдзельнікаў. Але, што адбылося, 
тое адбылося.

 Спачатку ўсё было добра. 
Незвычайнымі былі два моманты. 
Першы: арганізатары вырашылі 
нікога не чакаць. Запланавалі 
пачатак шэсця ў 19 гадзін — 
без дзесяці хвілін 19 пачалі 
выбудоўваць калону і роўненька 
ў сем вечара стартанулі з месца. 
І літаральна праз хвілін дзесяць 
стала зразумела: нягледзячы на 
добрае надвор'е, на цудоўны 
вечар і на нагоду сабрацца 
разам і на тое, што нікому заўтра 
не трэба на працу, народу 
прыйшло столькі ж, калі не 
менш, чым на Дзень Волі.

 Далей усё пайшло, як 
звычайна. Людзі без якіх-

небудзь эксцэсаў павярнулі 
з праспекту Незалежнасці на 
вуліцу Сурганава, па тратуары, 
з пераходамі скрыжаванняў 
на зялёнае святло прайшлі да 
плошчы Бангалор. Чуліся лозунгі 
"Свабоду палітвязням!", "Атам 
мірным не бывае!", "Не АЭС на 
Беларусі!", І вядома ж, "Жыве 
Беларусь!".

 Пляцоўка на Бангалоры 
паказала, што "мяккая 
дэмакратыя" скончаная. 
Яна апынулася 
абгароджана турнікетамі і 
металашукальнікамі. Праз 
дагляд прапускалі ўсіх. Частка 
народа не пагадзілася на такую 
працэдуру і сышла — у першых 
шэрагах гэта зрабілі анархісты. 
Супрацоўнікі міліцыі спрабавалі 
забараніць праносіць на 
пляцоўку мегафоны. Але 
арганізатары гэты дазвол усё ж 
выбілі. Хоць гэта і дзіўна: бо ім жа 
дазволілі прывезці нармальную 

ТАКОе жыццё шТРАФы — нАРОДу...
вясна надышла, але праблемы не скончыліся. мы ўсё яшчэ адварочваемся назад, зазіраючы ў зіму: а раптам пахаладнее? Азіраецца на зіму нават той, 
хто не мае да нашых «хаўераў» аніякага дачынення.

Інфляцыя ў Беларусі па 
выніках I квартала ў 10,8 разы 
перавысіла сярэднееўрапейскі 
ўзровень, сведчыць агляд 
Расстата, падрыхтаваны 
на аснове публікацый 
а г у л ь н а е ў р а п е й с к а г а 
статыстычнага агенцтва 
Еўрастат і нацыянальных 
статыстычных дадзеных.

«Сярод разгляданых краін 
з пачатку бягучага года цэны 
больш за ўсё ўзраслі ў Беларусі 
(на 5,4%), Турцыі (на 2,9%), 
Нідэрландах (на 2,3%), Эстоніі 
(на 2,2%)», — гаворыцца ў 
паведамленні. У Расіі і Казахстане 
інфляцыя склала 1,9%, ва 
Украіне — 0,1%. У сярэднім па 
краінах ЕС рост коштаў з пачатку 
года склаў 0,5%.

Ну, пра 5,4% інфляцыі мы і 
без Расстату ведалі. А чаму так 
адбываецца? Хто вінаваты? 
Здавалася б, Мінэканомікі, 
бо цэны раслі ў асноўным 
на прадукцыю, кошт якой 
рэгулюецца дзяржавай. Але 
вось само Мінэканомікі так не 

лічыць.
Амаль 80% беларускіх 

прадпрымальнікаў не 
выконваюць цэнавае 
і антыманапольнае 
заканадаўства — перакладвае 
Міністэрства эканомікі 
праблему з хворай галавы 
на здаровую. Паводле 
паведамлення, у першым 
квартале 2013 года органамі 
цэнаўтварэння Беларусі 
праведзена 189 праверак 
суб’ектаў прадпрымальніцкай 
дзейнасці, у тым ліку 87 
пазапланавых праверак. 
Парушэнні цэнавага 
і антыманапольнага 
заканадаўства былі выяўлены 
ў 150 правераных аб’ектаў. Па 
выніках 718 праверак у 2012 
(у тым ліку 112 пазапланавых) 
парушэнні былі выяўлены ў 512 
суб’ектаў.

Да суб’ектаў 
прадпрымальніцкай дзейнасці, 
якія дапусцілі парушэнні 
заканадаўства, Дэпартаментам 
цэнавай палітыкі Мінэканомікі 

 Апошнія вынікі 
даследаванняў расійскіх 
навукоўцаў пра генафонд 
рускага народу цалкам 
абвяргаюць канцэпцыю аб 
"усходніх славянах", у тым ліку 
галоўны міф прыхільнікаў так 
званай "саюзнай дзяржавы" 
аб тым, што рускія і беларусы 
- гэта ледзь не адзін народ: 
беларусы генетычна 
вельмі далёкія ад рускіх, 
затое апынуліся фактычна 
ідэнтычныя палякам і вельмі 
блізкія чэхам і славакам. А вось 
фіны Фінляндыі апынуліся для 
рускіх куды генетычна бліжэй, 
чым беларусы.

Гэта значыць беларусы і рускія 
настолькі розныя, што пасля 
шматвяковай прапаганды аб 
"роднаснай крыві беларусаў 
і рускіх" паверыць у гэта 
складана, але, падобна, трэба. 
Бо вынікі даследавання кажуць 
самі за сябе: генетычна рускія - 
зусім не "ўсходнія славяне", а 
фіны. І генетычныя беларусы 

і гаспадарчымі судамі абласцей 
ужываліся штрафныя санкцыі. 
У 2012 годзе вынесена 811 
пастаноў аб адміністрацыйным 
правапарушэнні ў выглядзе 
штрафу на 12,9 мільярда рублёў, 
у першым квартале 2013 
года — 236 пастаноў на суму 
356,1 мільёна рублёў. У даход 
бюджэту ў 2012 годзе і ў першым 
квартале 2013 года ўнесена 12,3 
мільярда рублёў.

  Ну што ж, бюджэт, хаця 
б штрафамі, але напаўняць 
трэба. Вось яшчэ адна 
структура далучылася да 
дзейнасці па напаўненні 
бюджэту. УП «Белтэхагляд» 
ініцыюе павелічэнне 
штрафаў за несвоечасовае 
праходжанне дзяржаўнага 
тэхагляду да 4 базавых 
велічынь (400 тысяч рублёў), 
а для легкавых аўтамабіляў, 
якія выкарыстоўваюцца для 
камерцыйных перавозак 
пасажыраў, — да 20 велічынь 
(2 мільёны). Згодна з дзейным 
заканадаўствам, дадзенае 

нАвуКОвАе ДАСЛеДАвАнне

таксама не "ўсходнія славяне", а 
... заходнія, прычым генетычна 
беларусы практычна не 
адрозніваюцца ад палякаў, 
гэта значыць не з рускімі, 
а з палякамі беларусы на 
генетычным узроўні з'яўляюцца 
"двайнятамі-братамі". Больш 
за тое, гурт "ўсходніх славян" 
была прыдуманая расійскімі 
прапагандыстамі царскіх часоў, 
каб апраўдаць заняволенне 
суседніх народаў - украінцы, 
як і рускія таксама, аказваецца, 
не маюць ніякага дачынення 
ні да "усходніх славян", ні да 
славян наогул! Аб сенсацыйнае 
даследаванні піша Вадзім 
Растоў, gumilev-center.ru

«Расійскія навукоўцы 
завяршылі і рыхтуюць да 
публікацыі першае маштабнае 
даследаванне генафонду 
рускага народа. Апублікаванне 
вынікаў можа мець 
непрадказальныя наступствы 
для Расіі і сусветнага парадку 
"- так сенсацыйна пачынаецца 

публікацыя на гэтую тэму ў 
расійскім выданні" Улада ". А 
сенсацыя сапраўды атрымалася 
неверагодная - апынуліся 
ілжывымі шматлікія міфы аб 
рускай нацыянальнасці. У 
тым ліку высветлілася, што 
генетычна рускія - зусім не 
«ўсходнія славяне", а фіны.

Вынікі даследаванняў 
расійскіх навукоўцаў пра 
генафонд рускага народа яшчэ 
доўга будуць засвойвацца ў 
грамадстве, бо яны цалкам 
абвяргаюць усе існуючыя ў 
нас прадстаўлення, зводзячы 
іх да ўзроўню ненавуковыя 
міфаў. Гэтыя новыя веды 
трэба не столькі зразумець, 
колькі да іх трэба прывыкнуць. 
Цяпер абсалютна ненавуковай 
стала канцэпцыя аб "усходніх 
славянах», ненавуковымі 
з'яўляюцца з'езды славян у 
Мінску, дзе збіраюцца зусім не 
славяне з Расіі, а рускамоўныя 
фіны з Расіі, якія генетычна 
славянамі не зьяўляюцца і 

 Сенсацыйнае даследаванне расійскіх генетыкаў: беларусы і палякі - блізняты-браты, а рускія нават не славяне

міФ ПРА “СЛАвЯнСКАе АДЗінСТвА” РАЗБуРАны

да славян ніякага дачынення 
не маюць. Сам статус гэтых 
«з'ездаў славян» цалкам 
дыскрэдытаваны расійскімі 
навукоўцамі. Рускі народ 
названы па выніках гэтых 
даследаванняў навукоўцамі 
Расеі не славянамі, а фінамі. 
Фінамі названа і насельніцтва 
Усходняй Украіны, а 
насельніцтва Заходняй 
Украіны генетычна сарматы. 
Гэта значыць, украінскі народ - 
таксама не славяне.

Адзінымі славянамі з 
"усходніх славян" генетычна 
названы беларусы, але яны 
генетычна ідэнтычныя палякам 
- а значыць, з'яўляюцца зусім 
не «ўсходнімі славянамі», 
а генетычна заходнімі 
славянамі. Фактычна гэта 
азначае геапалітычны крах 
Славянскага Трыкутніка 
"ўсходніх славян", бо беларусы 
апынуліся генетычна палякамі, 
рускія - фінамі, а ўкраінцы - 
фінамі і сарматамі.

Вядома, прапаганда будзе 
спрабаваць і далей гэты факт 
хаваць ад насельніцтва, але 
шыла ў мяшку не ўтоіш. Як і 
не зачыніць рот навукоўцам, 
а не схаваць іх найноўшыя 
генетычныя даследаванні. 
Навуковы прагрэс спыніць 
немагчыма. Таму адкрыцця 
расійскіх вучоных - гэта не 
проста навуковая сенсацыя, а 
БОМБА, здольная падарваць 
ўсе цяпер існуючыя асновы 
ў паданнях народаў. Вось 
чаму расейскі часопіс 
«Улада» і даў гэтаму факту 
вельмі занепакоеную 
ацэнку: «Расійскія навукоўцы 
завяршылі і рыхтуюць да 
публікацыі першае маштабнае 
даследаванне генафонду 
рускага народа. Апублікаванне 
вынікаў можа мець 
непрадказальныя наступствы 
для Расіі і сусветнага парадку ". 
Часопіс не перабольшыў.

(скарочана)  
www.belaruspartizan.org 

гукаўзмацняльную апаратуру. 
Чамусьці гэтага зроблена не 
было.

 У выніку на пляцоўцы перад 
сцэнай аказалася сотні паўтары 
чалавек. Ад асноўнай групы, як 
і ў Дзень Волі, адкалолася купка 
моладзі з гітарамі, якія спявалі 
беларускія песні асобна ад 
мітынгоўцаў. Але калі ў Дзень 
Волі гэта выглядала прыстойна 
і дарэчы (як-ніяк Дзень Волі ўсё 
ж такі свята), то ў дзень жалобы, 
дзень, у які адбылася аварыя на 
ЧАЭС, песні і скокі глядзеліся 
ніякавата. Адразу ўзгадваўся 
суд за нейкі "Шлях" 1990-х гадоў 
і сведка-міліцыянт, які ўвесь 
час сцвярджаў, што прысутныя 
на акцыі "святкавалі гадавіну 
аварыі на ЧАЭС"...

  Падобна на тое, што ў гэты 
дзень "затармазіла" нават 
міліцыя, пачаўшы пасля акцыі 
спачатку затрымліваць, а 
пасля адпускаць журналістаў. 

Патрапілі пад раздачу 
карэспандэнты "Нашай Нівы" і 
"Радыё Рацыя".

 Чаму ж на "Шлях" прыйшло 
так мала людзей? Былы 
кандыдат у прэзідэнты ад БНФ 
Рыгор Кастусёў патлумачыў гэта 
тым, што людзі ў пятнічны вечар 
паз’язджалі на дачу адкрываць 
"пасяўную". Яшчэ адзін кандыдат 
у прэзідэнты, гэтым разам ад 
БХД, Віталь Рымашэўскі наогул 
абвясціў акцыю паспяховай, і 
зваліў усё на "рэжым": маўляў, 
удзельнікі не пайшлі на месца 
збору, і не засталіся на мітынг, 
таму што "міліцыя чыніла 
перашкоды".

 Справа, напэўна, не ў пасяўной, 
і не ў міліцыі. Па-першае, у 
чымсьці ёсць справядлівасць 
"зялёных" і ліквідатараў, якія 
заявілі, што "Шлях" ператварыўся 
ў палітычнае шоў, і страціў, 
уласна кажучы, саму ідэю акцыі. 
Ну а па-другое ...

 Па-другое, персанальна аўтар 
гэтых радкоў, які хадзіў на прэс-
канферэнцыі і круглыя сталы, 
прысвечаныя падрыхтоўцы 
да "Шляху", нават на гэтых 
канферэнцыях і круглых сталах 
не бачыў аніводнай (!!!) улёткі ці 
налепкі з заклікам прыйсці на 
акцыю. Тым больш іх не было 
відаць на слупах і ў пад'ездах 
Мінска.

 "Шляху" не хапае не толькі 
ўдзельнікаў. "Шляху" не хапае 
той самай прымітыўнай 
рэкламы на слупах. Усе размовы 
пра тое, што на такую рэкламу 
"няма грошай", альбо што 
"арганізатараў папярэдзяць, бо 
нельга да афіцыйнага дазволу", 
— гэта толькі "адмазкі". У 1990-х 
грошай было яшчэ менш, а 
адсутнасць афіцыйнага дазволу 
нікому не перашкаджала...

(скарочана)  
Сяргей Пульша

“новы час”

правапарушэнне караецца 
папярэджаннем або штрафам 
да 2 базавых велічынь. У 
цяперашні час прапановы УП 
«Белтэхагляд» разглядаюцца 
ў Міністэрстве транспарту і 
камунікацый.

Як паведамляе прэс-служба 
УП «Белтэхагляд», у канцы 
сакавіка падчас правядзення 
а г у л ь н а р э с п у б л і к а н с к а й 
дэкады «Дзяржтэхагляд» было 
праверана каля 24,7 тысячы 
аўтамабіляў, у траціны з якіх былі 
выяўлены парушэнні тэрмінаў 
праходжання тэхагляду. Гэта 
ж якое неаранае поле для 
«стрыжкі купонаў» з простых 
грамадзян!

Лепш бы ўсе гэтыя 
Мінэканомікі і тэхагляды 
разбіраліся з іншымі рэчамі. 
Напрыклад, з нашай горача 
любімай і вельмі шаноўнай 
прамысловасцю, якая ўкладвае 
грошы проста ў паветра.

Напрыклад, на тыдні 
прадстаўнік Мінпрама РБ 
Вадзім Казлоў выпрошваў 

ва ўладаў Новасібірскай 
вобласці дапамогу для 
зборачнай вытворчасці 
«Магілёўліфтмаша». Справа 
ў тым, што «Магілёўліфтмаш» 
стварыў у Новасібірску сваё 
прадпрыемства, якое там 
аказалася нікому не патрэбнае. 
«Зборачная вытворчасць 
«Магілёўліфтмаша» была 
створана, але ў цяпер не працуе 
з адсутнасці падтрымкі з боку 
адміністрацыі Новасібірскай 
вобласці. Гатовыя ліфты 
закупляюцца, аднак зборачная 
вытворчасць не працуе», — 
заявіў Казлоў.

Па словах Казлова, для 
стварэння зборачнай 
вытворчасці было выкуплена 
3,3 тысячы квадратных метраў 
вытворчых плошчаў і 1,5 гектара 
зямлі на тэрыторыі былога 
завода «Сібсельмаш». Але, як 
высветлілася, Новасібірску 
гэтыя ліфты, як ужо казалася, не 
патрэбныя.

 Сяргей Салаўёў
“новы час”


